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دانشگاهدانشگاهدانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n ef a r h i k h t e g a n o n l i n e

ابوالفضل مظاهری
دبیر گروه دانشگاه 

جذب دانشجوی پزشکی بدون کنکور کذب است

جلیل کوهپایه زاده، دبیر شورای گسترش دانشگاه های علوم پزشکی کشور گفت: »خبر 

جذب دانشجوی پزشکی بدون کنکور کذب است. راه ورود به دانشگاه های دولتی و آزاد، 

از طریق کنکور سراسری و برگزاری آزمون امکان پذیر است و صندلی پزشکی بدون کنکور 

کذب است.« 

کوهپایه زاده افزود: »برای دانشگاه آزاد اسلامی هم، دانشجویان از طریق کنکور سراسری و با 

مدیریت شورای گسترش در رشته های پزشکی، داروسازی و دندانپزشکی پذیرفته می شوند 

و امکان جذب دانشجو برای سایر رشته های علوم پزشکی در دانشگاه آزاد به وسیله مرکز 

سنجش این دانشگاه وجود دارد.« 

وی عنوان کرد: »درخصوص دانشجویان متقاضی انتقال از دانشگاه های خارج از کشور به 

ایران این افراد باید در آزمون صلاحیت بالینی مرکز سنجش پزشکی و مطابق قوانین شورای 

عالی انقلاب فرهنگی بتوانند ۶۰ درصد نمره آزمون را کسب و جزء دو درصد اولیه باشند تا 

بتوانند در رشته های دلخواه و مورد نظر در داخل کشور ادامه تحصیل کنند.« 

آیین نامه جشنواره دانشجویان سرآمد به زودی ابلاغ می شود

هاشم داداش پور، معاون وزیر علوم و رئیس سازمان امور دانشجویان با بیان اینکه از سال 

۱۴۰۰ تا الان کارهای بسیار زیادی انجام گرفته است، گفت: »تقریبا از ۱۴۰۰ تا هم اکنون 

۹ رویداد بزرگ ورزشی انجام شده است ) پنج المپیاد ورزشی در سال ۱۴۰۱ و چهار برنامه 

امسال( که المپیاد ورزش های همگانی و المپیاد ورزش دانشجویان شاهد و ایثارگر و 

المپیاد جهانی چین و نهایتا فستیوال ورزش های دانشگاهی را شامل می شود.« وی گفت: 

»درست است که ممکن است در یک دانشگاه سال ها بگذرد اما دانشجوی نمونه ای نباشد 

ولی با هم فکری وزیر محترم آیین نامه ای را برای این جشنواره تدوین کردیم که هفته آینده 

ابلاغ خواهد شد.« معاون وزیر علوم در این مورد توضیح داد: »در حوزه دانشجویان سرآمد 

از آن دانشجویان نمونه که ادامه پیدا خواهند کرد، عبور می کنیم تا یک جریان علمی را 

در حوزه دانشجویی شاهد باشیم. طبق این جشنواره ۲ تا ۵ درصد از دانشجویان از کل 

دانشگاه های کشور، دانشجویان سرآمد خواهند بود که از طریق آن خواهیم توانست به 

تداوم جریان علمی و تحقق مرجعیت علمی کمک کنیم.«

8 شهریور، آغاز ثبت نام پذیرفته شدگان نهایی آزمون دکتری 

 »Ph. D« اسامی پذیرفته شدگان نهایی آزمون ورودی دوره دکتری

نیمه متمرکز سال ۱۴۰۲ دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی و دانشگاه 

آزاد اسلامی یکشنبه ۵ شهریور ۱۴۰۲ اعلام شد. متقاضیانی که هم در 

ردیف پذیرفته شدگان یکی از دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی و هم در 

ردیف پذیرفته شدگان یکی از واحدهای دانشگاه آزاد قرار می گیرند توجه 

داشته باشند که منحصرا می توانند در یکی از کدرشته محل های قبولی 

ثبت نام کنند و مجاز به ثبت نام در هر دو محل قبولی نیستند، در غیر این 

صورت مطابق ضوابط با آنها رفتار خواهد شد. متقاضیانی که اسامی آنها 

به عنوان پذیرفته شدگان نهایی هر یک از کدرشته محل های تحصیلی اعلام 

شده است لازم است برای اطلاع از تاریخ و مدارک ثبت نام )علاوه بر مدارک 

مندرج در اطلاعیه( از روز چهارشنبه ۸ شهریور ۱۴۰۲ به پایگاه اطلاع رسانی 

دانشگاه یا موسسه محل قبولی خود مراجعه کنند. 

دانشجویان علوم پزشکی متعهد و توانمند »همکار پژوهشی« می شوند

عباس شیراوژن، معاون فرهنگی و دانشجویی وزیر بهداشت و یونس پناهی معاون 

تحقیقات و فناوری وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در نامه ای خطاب به روسا و 

سرپرستان دانشکده ها و دانشگاه های علوم پزشکی ابلاغ کردند که دانشجویان متعهد، 

باانگیزه و توانمند در زمینه های تحقیقاتی و پژوهشی که یکی از شرایط نخبه و استعداد 

درخشان یا دانشجوی Ph. D یا دانشجوی متاهل را داشته باشند در اولویت به کارگیری 

به عنوان همکار پژوهشی در طرح های پژوهشی و مراکز تحقیقاتی قرار می گیرند. 

براساس این گزارش، در نامه منتشرشده از سوی مسئولان وزارت بهداشت آمده است: 

»احتراما با توجه به ضرورت امیدآفرینی برای نخبگان و دانشجویان عزیز ممتاز که 

سرمایه های مهم انسانی نظام کشور هستند، مقتضی است ترتیبی اتخاذ کنید که 

دانشجویان متعهد، باانگیزه و توانمند در زمینه های تحقیقاتی و پژوهشی با شرایط زیر 

در اولویت استفاده به عنوان همکار پژوهشی در طرح های پژوهشی و مراکزتحقیقاتی 

قرار گیرند.«

فراخوان هشتمین دوره جایزه ملی مدیریت فناوری و نوآوری منتشر شد

فراخوان هشتمین دوره جایزه ملی مدیریت فناوری و نوآوری با همکاری انجمن مدیریت فناوری 

و شرکت نسل کارآفرینان هوشمند منتشر شد. براساس فراخوان منتشرشده در این دوره از جایزه  

مدیریت فناوری و نوآوری، پس از انتشار فراخوان متقاضیان جایزه و ارزیابان در پاییز امسال، 

دوره های آموزشی پرورش ارزیابان و دوره های آموزش ترویج جایزه برگزار می شود. متقاضیان جایزه 

تا ۱۵ آذرماه برای ثبت نام مهلت دارند. همچنین آخرین مهلت ارسال اظهارنامه متقاضیان ۱۵ 

دی  ماه اعلام شده است. پس از این مرحله، تا هفته آخر دی ماه، ارزیابان انتخاب و تیم های ارزیابی 

جایزه تشکیل می شوند. نهایی سازی نتایج و ارسال گزارش بازخورد نیز فروردین سال ۱۴۰۳ 

اعلام خواهد شد. درنهایت همایش جایزه و معرفی سازمان های برتر هشتمین دوره جایزه مدیریت 

فناوری و نوآوری در اردیبهشت ۱۴۰۳ برگزار می شود. این جایزه ملی با همکاری ستاد توسعه 

فناوری های حوزه اقتصاد دیجیتال و هوشمند سازی معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 

و انجمن مدیریت فناوری و نوآوری و با حمایت معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، وزارت 

علوم، تحقیقات و فناوری برگزار می شود. 

بازنگری در آیین نامه های بنیاد ملی نخبگان در دستور کار قرار دارد

روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 

رئیس جمهور گفت: »بازنگری در فرآیندها و آیین نامه های بنیاد ملی نخبگان 

با هدف تسهیل در ارائه خدمت به نخبگان کشور در دستور کار این معاونت 

قرار دارد.« وی افزود: »جدا کردن بنیاد نخبگان از مردم درست نیست و باید 

این مجموعه به یک نهاد تسهیلگر تبدیل شود که این کار در دولت سیزدهم 

این کار شروع شده است.« وی با بیان اینکه باید روی محتوای مراکز رشد و 

پارک های علم و فناوری متمرکز شویم، اظهار کرد: »اگر قرار است سرمایه گذاری 

کنیم باید این اتفاق روی محتوا انجام شود تا سودبخش و اثرگذار باشد.« 

دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه روش های بنیاد نخبگان تاکنون اشتباه 

بوده است، افزود: »با توجه به سیر کاهش دانشجو باید برای جذب اعضای 

هیات علمی واقع نگر باشیم، همه تلاش این است که اساتید تا پنج برابر حقوق 

خود کمک هزینه و وام یا گرنت دریافت کنند.« 

  نیمکت خبر

دانشـــگاه آزاد اســـلامی بیش از 20 واحـــد و مرکز فعال 

در اقصی نقـــاط اســـتان تهـــران دارد. واحدهایی که با 

وجود فاصله از پایتخـــت، هرکدام ماموریت های ویژه و 

تاثیرگذاری به خصوصـــی در محدوده جغرافیایی خود 

دارند. مصداق آن واحد شهرقدس در غرب استان تهران 

که امروز میزبان حدود 20 هزار دانشجوست و در دوران 

جدید فعالیت دانشگاه آزاد با ماموریت صنعت و تجارت، 

تعامل جدی تری بـــا واحدهای پرتعداد و بزرگ صنعتی 

این منطقه برقرار کرده است. عبدالله قاسمی پیربلوطی، 

رئیس دانشـــگاه آزاد شـــهرقدس چندی پیش میهمان 

تحریریـــه »فرهیختگان« بـــود. او پـــس از اخذ دکتری 

تخصصی اگرواکولوژی از دانشگاه آزاد علوم وتحقیقات، 

مـــدرک پســـادکتری گیاهـــان دارویـــی و معطرخود را 

از دانشـــگاه ایالتی ماسوچوســـت آمریکادریافت کرد. 

اســـتادتمام دانشگاه آزاد واحد شهر قدس از سال 98 با 

حکم دکتر طهرانچی مســـئولیت واحدهای شهرقدس، 

ملارد و صفادشـــت را برعهده گرفت. او در گفت وگوی با 

»فرهیختگان« گزارشی از فعالیت های این واحدها ارائه 

کرده و از برنامه های پیش رو ســـخن گفته که مشروح آن 

را در ادامه می خوانید. 

شـــما مسئولیت چند واحد دانشـــگاهی را با هم دارید. 

از شـــهر قدس شـــروع کنیم و به بقیه واحدها برسیم. 

در چندمـــاه اخیـــر ماجرای ضریب تاثیـــر مجله علمی 

نانوساختار در شیمی را زیاد شنیدیم. شاید این نشریه 

را بتـــوان به عنوان یکی از نمادهای معرف واحد شـــهر 

قدس دانســـت. به جز این ما باید واحد شهر قدس را به 

چه چیزهای دیگری بشناسیم؟ 

مجموعه مجله اعم از مدیرمســـئول، سردبیر، مدیرداخلی و 

هیات تحریریه برای مجله نانوســـاختار در شیمی متعلق به 

دانشگاه آزاد اسلامی واحد شهرقدس بسیار زحمت کشیدند. 

انتشارات معروف اشپرینگر هم بیشتر از ۱۰ سال است که آن 

را چاپ می کند. می دانید که در دو، سه سال اخیر ضریب تاثیر 

آن ارتقا یافته و به حدود ۱۰ رسیده است. از نظر کیفیت هم در 

اسکوپوس و هم در جی سی آر رتبه اول یا Q۱ را دارد. در تمام 

مجلات چه وزارت علوم و چه وزارت بهداشت رتبه یک را دارد و 

با اختلاف زیاد این مجله به عنوان مرجع قرار می گیرد. در بحث 

نانوتکنولوژی و مباحث نانو در شیمی مقالات خوبی از محققان 

برجسته دنیا به این مقاله ارسال می شود. بعد از فرآیند پیچیده 

و سخت داوری مقالات برای چاپ پذیرفته می شوند و کیفیت 

مجله به این دلیل بالاست. در سالی که دکتر طهرانچی ریاست 

دانشـــگاه آزاد اســـتان تهران را برعهده داشتند، در راستای 

ماموریت گرایی واحدها متناسب با زیرساخت ها، پتانسیل ها 

و توانمندی ها و از همه مهم تر آمایش سرزمینی یا منطقه ای 

بحث صنعت را برای واحد شـــهر قدس انتخاب کردند، چون 

بیش از ۳۰ درصد صنعت استان تهران در شهر قدس و منطقه 

غرب واقع شده و حدود ۲7 درصد آن فقط در شهر قدس قرار 

دارد. ما در جوار دانشگاه مان شهرک صنعتی زاگرس و گلبرگ 

را داریم که بیش از دقیقا ۹7۰ نزدیک هزار واحد صنعتی در 

آنجـــا فعالیت می کنند. عمده فعالیت این شـــهرک صنعتی 

تولید بردهای خودرو و مباحث خط تولید کارخانه های صنایع 

غذایی، کفش و پوشاک و... است اما به طور غالب مربوط به 

خودروست. روبه روی دانشگاه هم مجموعه شرکت های شن 

و ماســـه را داریم که در ایران برند هستند. از نظر کیفیت شن 

و ماســـه، بعد از آریزونای آمریکا کیفیت دوم و استانداردهای 

بین المللی را دارند. در این کسب وکار هشت هزار نفر به صورت 

غیرمســـتقیم و چهارهزار نفر به صورت مستقیم مشغول کار 

هستند. از همه  مهم تر ماشـــین آلات خردایشی هستند که 

در کســـب وکار شن و ماســـه خیلی مهم بوده و اکثر خرید از 

همین روبه روی دانشـــگاه است، بنابراین تصمیم گرفته شد 

که ماموریت صنعت و تجارت برای شهر قدس انتخاب شود. 

تجارت هم به این خاطر که با صنعت مربوط است و رشته هایی 

مانند مدیریت بازرگانی، بازاریابی و... به آن مرتبط هستند. در 

نظام موضوعات و طرح پایش ما در مقایســـه با سایر طرح ها، 

اقبال خوبی هم دانشـــجویان دکتری برای رساله شان و هم 

اســـاتید محترم راهنما داشـــتند و در پژوهش ها از مباحث 

مربوط به صنعت و تجارت استفاده می کنند. نزدیک پنج هزار 

عنوان رساله در این زمینه انتخاب شده است. اینها در شرف 

اجرا هســـتند و در سال آینده اتفاقی که خواهد افتاد و موثر 

خواهد بود، این اســـت که بخشـــی از این رساله ها به مرحله 

اجرا و نتیجه می رسند. این عناوین بارگذاری شده در سامانه 

پژوهش ها که اساتید و دانشجویان رشته های مختلف آنها را 

انتخاب کرده اند، براساس اولویت هایی بود که ما در نشست ها 

بـــا صنایع دیدیم و احصا کردیم و با توجه به تفاهمنامه هایی 

که شـــکل گرفت، انتخاب کردیم و امیدواریم به مرحله اجرا 

برســـند. یکی از ابعاد این است. دومین بحث ما به جز بحث 

مجله و طرح پایش، طرح پویش اســـت. ما امسال توافقات 

خوبی با صنایع انجام دادیم و تعدادی از دانشـــجویان ما در 

قالب طرح پویش بورسیه خواهند شد. بعد از اینکه دانشجو 

کارورزی  یـــا کارآموزی اش را طبق طرح پویش با موفقیت به 

انجام رســـاند، ان شـــاءالله آنجا جذب بازار کار خواهد شد. 

الان یکی از بحث های صنایع، بحث نیروی کار ماهر است که 

به شـــدت به آن نیازمند هستند. باتوجه به این مساله مشتاق 

هستند که دانشجویان کاردانی یا کارشناسی را جذب کرده 

و پس از مهارت آموزی به آنها جذب شان کنند. بحث سوم ما 

بحث سرای دکتر قریب است. با حضور دکتر ستاری معاونت 

وقت علم و فناوری ریاست جمهوری و دکتر طهرانچی توافقاتی 

انجام شد که براساس آن، دانشگاه آزاد اسلامی املاک خود 

را برای مبحث سراها و کمک به بحث فناوری و نوآوری کشور 

اختصاص دهد. اولین سرای ما سرای فناوری دکتر قریب بود 

که با توجه به اینکه تعدادی شرکت استمرار پیدا کردند، ما به 

این جمع بندی رسیدیم که سراها تخصصی تر شوند و قرار شد 

فراخوان بزنیم. با وجود اینکه ۳۰ درصد شرکت ها در کار آی تی 

و شرکت های دانش بنیان هستند اما قرار شد ۶۰، 7۰ درصد به 

سمت بایوتکنولوژی، داروهای زیستی و بایوانفورماتیک برویم و 

تخصصی تر کار کنیم، چون داروهای زیستی، داروهای حاصل 

از فرآورده های بیولوژیک و کیت ها ارزش  افزوده بالایی دارند. 

علاوه بر این صنعت پررونقی است و کشور هم به شدت به آنها 

نیازمند است. امیدواریم تا سال آینده اینها استقرار یابند و در 

قالب مشارکتی یا سرمایه گذاری ما با اینها به توافق خواهیم 

رســـید و ۶۰، 7۰ درصد شـــرکت به این سمت خواهد رفت. 

علاوه بر این ما دو ســـرا در ساختمان بلااستفاده ملارد و یک 

ساختمان تازه افتتاح شده در صفادشت داریم. در صفادشت 

سرای فناوری و نوآوری جلبک را داریم که به صورت تخصصی 

در حوزه جلبک، بایودیـــزل، تولید دارو، تولید مکمل و مواد 

کشاورزی فعالیت خواهد کرد. در سرای ملارد هم با توجه به 

اینکه ملارد و شـــهریار قطب کشاورزی هستند، ما با معاونت 

باغبانی وزارت جهاد کشاورزی توافقاتی داشتیم که در خرداد 

با حضور دکتر طهرانچی و دکتر مشکینی و دکتر برومندی این 

توافقنامه یا تفاهمنامه امضا شد و قرار شد تعداد شرکت هایی 

که در حوزه بذر و نهال و کشاورزی و گلخانه و گیاهان دارویی 

هســـتند با شعار تقویت امنیت غذایی در ملارد استقرار پیدا 

کننـــد. یکی از مباحث مورد تاکید و پیگیری دکتر طهرانچی 

بحث تقویت امنیت غذایی است. یکی از اهداف مهم سرای 

جلبک و سرای کشاورزی ما بحث امنیت غذایی است که اتفاقا 

مجموعه شرکت هایی که الان هستند، مثل صندوق نهال که 

ســـهامدار آن وزارت جهاد کشاورزی است و دیگران دارند در 

سرای ملارد و صفادشت استقرار پیدا می کنند. 

میزان جذب دانشـــجوی واحد شهر قدس در چند سال 

اخیر چه تغییراتی داشته است؟

منطقه غرب استان تهران شامل شهریار، ملارد و شهر قدس 

پتانسیل های بسیار بالایی دارد. در شهر قدس جمعیتی بالغ 

بر دو میلیون نفر به صورت ثابت وجود دارد که البته ممکن است 

بـــرای کار به آنجا بروند و تنوع قومیتی بالایی دارد. این تنوع 

زیستی و قومیتی، پتانسیل ها و استعدادهای خیلی خوبی در 

زمینه های علمی، ورزشی، کارآفرینی، فرهنگی و... در منطقه 

به وجود آورده است. خیلی از دانشگاه ها در چند سال گذشته 

به ویژه در ســـال پیش یا دوسال پیش با رکود دانشجو مواجه 

شدند اما با توجه به خدماتی که به مردم ارائه دادیم، اقبال آنها 

بالا رفته است. در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ بیش از ۱7 درصد 

جذب بیشتر دانشجو داشتیم که این یک افتخاری است. چند 

کار انجام شده که اقبال به واحد شهر قدس دانشگاه آزاد بالا 

رفته اســـت. یکی اینکه ما تعدادی از فارغ التحصیلان مان را 

جذب بازار کار صنعت کردیم و من از هیات مدیره ها و مدیران 

تحقیق و توسعه این صنایع بابت همکاری شان بسیار تشکر 

می کنم، چون با وجود مشکلات مالی شان از آن نگاه بیگانه ای 

که به دانشگاه داشتند، جدا شدند. 

بنابراین می توان گفت که تعامل خوبی با محیط دانشگاه 

برقرار کردید. 

بله، در دوران کرونا که همه جا تعطیل شد، یکی از پایگاه هایی 

بودیم که همچنان یک ســـال خدمات بـــه بیش از صد هزار 

نفر ارائه دادیم و به شـــهروندان شهر قدس چند دوز واکسن 

زدیم. فضای ســـبز و معماری دانشـــگاه برای اکثر این افراد 

جالب بود. مســـتحضر هســـتید که مردم شهر قدس و ملارد 

از نظر بضاعت اقتصادی ضعیف هســـتند اما بسیج اساتید، 

دفتر نهاد، بســـیج دانشجویی، معاونت فرهنگی و کارمندان 

دانشگاه زحمت کشیدند بیش از ۱۱ دوره و فقط ۱۰ میلیارد 

تومان کمک های غیرنقدی به صورت بســـته میان مردمی که 

توســـط کمیته امداد و سپاه شناسایی شدند، توزیع کردند. 

آقای دکتر طهرانچی همیشـــه تاکید دارند که دانشگاه باید 

اثرگذار باشـــد و دیوارهای آن برداشته شود و با جامعه رابطه 

بگیرد. به نظر می رسد دانشگاه آزاد واحد شهر قدس به خوبی 

این نقش را ایفا کرده است. 

واحد شهر قدس اگرچه رشـــته علوم پزشکی ندارد اما 

دانشجوی علوم پزشکی دارد. ماجرای دانشجویان علوم 

پزشکی چیست؟

کار ارزنده دیگری که ما در سال گذشته انجام دادیم، توافقی 

بود که با علوم پزشکی ایران داشتیم. من از ریاست محترم این 

دانشگاه و معاونت محترم بین الملل آن واقعا تشکر می کنم، 

چون به ما اعتماد کردند و ما تعدادی از دانشجوهای خارجی 

آنها را در رشته پزشکی زیر نظر دانشگاه علوم پزشکی آموزش 

می دهیم. محل تشکیل کلاس ها و خوابگاه آنها در دانشگاه 

آزاد شـــهر  قدس اســـت و بالغ بر ۲۵۰ دانشجوی پزشکی از 

کشورهای عراق، پاکستان و هند ترم دو را هم گذرانده اند و ما 

هم امکانات خوبی مانند سالن تشریح و سالن پراتیک برایشان 

ایجاد کرده ایم. قرار است اینها در بیمارستان شهید سلیمانی 

که برای علوم پزشـــکی ایران است، دوره های بالینی شان را 

بگذرانند. تعدادی در ســـایت علوم پزشـــکی ایران هستند و 

تعدادی در سایت ما آموزش می بینند و جالب است که اقبال 

برای ســـال آینده افزایش یافته و من واقعا از اعتماد دانشگاه 

علوم پزشکی به مجموعه دانشگاه آزاد تشکر می کنم، چون باور 

داشتند که ما می توانیم کیفیت ها و استانداردهای بین المللی 

را رعایت کنیم. بالاخره رشته های پزشکی با جان مردم و سلامت 

جامعه سروکار دارند و ما متعهد هستیم که در بالاترین سطح 

کیفی آموزش را انجام دهیم. در راستای تحقق سند تحول و 

تعالی، یکی از واحدهایی هستیم که موضوع را جدی گرفته ایم 

و ملاک عمل ما سند تحول و تعالی است. امیدوارم با عنایت 

بیشـــتر خداوند بتوانیم در شأن مردم شریف منطقه و استان 

تهران در حوزه های فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی، فناوری 

و نوآوری به وظایف خود عمل کنیم. 

میزان ورودی های دانشجوهای خارجی افزایش داشتند؟ 

آماری دارید؟ 

ما دو جور خارجی داریم؛ یکی آنهایی هســـتند که خودمان 

جذب می کنیم و اکثرا افغانستانی هستند و از طریق معاونت 

بین الملل خودمان می آیند و جذب می شـــوند. شهریه اینها 

دلاری بـــوده و مقیم و غیرمقیم آنها حدودا ۲۵۰ نفر اســـت. 

ما دو سال پیش اصلا دانشجوی غیرمقیم نداشتیم. پارسال 

دفتر بین الملل ما که راه اندازی شـــد، اینها آمدند و استقبال 

خوبی هم نشـــان دادند. یک سری از دانشجویان خارجی ما 

هم توسط دانشـــگاه علوم پزشکی جذب می شوند که محل 

تحصیل این دانشجویان پزشـــکی یعنی تشکیل کلاس ها، 

آزمایشگاه و اســـکان آنها در دانشگاه شهر قدس است. قرار 

اســـت زیرساخت ها را بهتر و بیشتر کنیم تا جذب دانشجوی 

بیشتری داشته باشیم. 

امکان جذب دانشجو در حوزه پزشکی برای خود دانشگاه 

آزاد واحد شهر قدس میسر نیست؟

هـــدف و دورنمـــای ما همین اســـت. ما در تلاش هســـتیم 

زیرســـاخت ها را بهتـــر کرده و از تجربه ها اســـتفاده کنیم تا 

بتوانیم این کار را به نحو درســـتی انجام دهیم. می دانید که 

ما حداقل نیاز به ۳۰ برد داریم و برای رشـــته پزشکی نیازمند 

بیمارســـتان هستیم. ما همکاران خوبی داریم و بیمارستانی 

با ۱7۰ تختخواب یکی دو ســـال است که افتتاح شده و یکی 

از الزامات ما همین است؛ اما به نظرم کمی زود است که وارد 

این فضا شویم، ولی برنامه ما این است که بعدها بتوانیم این 

کار را برای واحد شهر قدس محقق کنیم. 

به سند تحول و توســـعه اشاره کردید. یکی از امتیازات 

ســـند تحول برعکس بیشتر اســـناد در جریان کشور، 

سنجه های مشخصی است که قابل اندازه گیری هستند و 

حدود و ثغور آن در سال های مختلف هم تعیین شده اند. 

چون گفتید براساس سند تحول پیش می روید، در پایان 

دومین سال اجرای سند تحول چه میزان از هدف گذاری 

تحقق یافته است؟

وقتـــی یک تحول عظیمی می خواهد در مجموعه رخ دهد تا 

ذهنیت ها تغییر کنند و همراه شوند، زمان می برد. قاعدتا ۶ ماه 

تا یک سال باید افراد را توجیه کرد. سند، نقشه  راهی است که 

ما بی هدف کار نکنیم. سند به نظر من یکی از سندهای خوبی 

است که روی آن کار علمی شده و شاید مقداری آرمان گرایانه 

باشـــد و با واقعیت های واحدها فاصله داشـــته باشد اما من 

اعتقادم بر این اســـت که H-index شهر قدس باید در سال 

۱۴۰۳ از ۳۰ به ۴۰ برسد. درست است که کار سختی است 

اما باید تلاش کنیم و گام ها را محکم برداریم. مجموعه باید خود 

را مکلف کند در راستای سند هدفمند باشد و سنجش معیار و 

کمیت معیار باشد، گرچه کیفیت هم مهم است. 

عدد مشخصی را می توانید بیان کنید؟

من فکر می کنم مجموعه حدود ۶۰ تا 7۰ درصد راه را طی کرده 

است. مقدار باقی مانده هم به این دلیل مانده که مجموعه باید 

توجیه شوند و سند را بشناسند. از طرفی خلأهایی در سیستم 

هست که شاید با سند همخوانی ندارد، ولی خوب است که ما 

در راستای چیزی گام برداریم تا اینکه بی هدف گام برداریم. 

اشاره کردید که هدف گذاری شهر قدس در بخش صنعت 

و تجارت است. چه تغییری در عملکرد دانشگاه در این 

حوزه به وجود آمده است؟ چه تعداد قرارداد و تفاهمنامه 

امضا شده و چه میزان از دانشجویان و اساتید با صنایع 

مختلف ذیل این قراردادها همکاری دارند؟

مگر می شود در دنیا فقط به آموزش بپردازیم؟ هیچ مجموعه 

دانشگاهی به نظر من ثبات نخواهد داشت، مگر اینکه به سمت 

ماموریت گرایی و نســـل های ســـوم و چهارم دانشگاه، یعنی 

به سمت حل مساله و مشکلات کشور و کارآفرینی  برود. ما به 

انجام این کار محکوم هســـتیم و هیچ دانشگاهی نمی تواند 

ترک این فعل را توجیه کند. دانشجوی ما وقتی وارد دانشگاه 

می شـــود، من مسئول او باید برای کسب مهارت و کارهایش 

فکر کنم، چون معمولا دنبال شغل هستند و می خواهند برای 

جامعه شان مفید باشند. الان کشورهای دنیا هم استعدادها 

و کســـانی که مهارت خوبی دارند را جذب می کنند؛ بنابراین 

باید به این ســـمت برویم. موضوع دوم این است که همیشه 

در هر حوزه ای وقتی قرار است یک تحول و انقلابی رخ دهد، 

زمان می بـــرد تا بدنه مجموعه آن را هضم کنند. الان یکی از 

چالش های ذهنی من، همکارانم، هیات علمی ها و کارمندان 

این است که باید از فضای صرفا آموزش که ۲۰ سال است به 

آن عادت کرده ایم، بیرون برویم. ما باید این چالش ذهنی را با 

اینها به تعادل برسانیم. در واحد شهر قدس یکی از کارهایی 

که همکاران من پای کار آمدند، دوره های کوتاه مدت مهارتی 

بـــود. بیش از 7۰ درصد همکاران مـــن انصافا در این قضیه 

همکاری خوبی داشـــتند و این یک شـــروع خوب بود. این 

یعنی دانشگاه ماموریت گرایی را پیش گرفته و ماموریتش هم 

صنعت و تجارت اســـت. ما سامانه پژوهشی داریم و مشخص 

است وقتی چهار هزار و خرده ای نفر اولویت صنعت و تجارت 

را انتخـــاب کرده اند، این برای ما یک امتیاز مثبت محســـوب 

می شـــود. حالا اینکه صنعت چقدر از خروجی کار استفاده 

می کند، بحث دیگری است. به اذعان صنایع بزرگ مثلا صنعت 

گوشت مهیا پروتئین یا پویا پروتئین که ۴۰، ۵۰ درصد گوشت 

کشور را تامین می کنند، واقعا نگرش دانشگاه آزاد تغییر کرده 

و ارتباط دانشـــگاه با صنایع شکل گرفته و این تعریف از خود 

نیســـت بلکه سخن بیش از ۳۰، ۴۰ نفر از مدیران صنعت در 

سه، چهار سال اخیر است. وقتی من به واحد تحقیق و توسعه 

برخی از اینها مثلا زرماکارون مراجعه می کردم می دیدم اینها 

دانشجویان باانگیزه  و درواقع فارغ التحصیلان دانشگاه آزاد 

تهران هستند و بسیار هم موفق بوده اند. بسیاری از صنایع با 

این وضعیت اقتصادی و معیشتی واقعا پای کار ایستاده اند و 

با عشق و علاقه از ۵۰۰ تا پنج هزار نیرو را جذب کرده و دارند 

کار می کنند. اینها همه نقطه مثبت کار اســـت. شاید برخی 

صنایع که وابسته به دولت است روی دانشگاه دولتی تعصب 

داشته باشـــند اما معمولا این طور نیست. ما با مجموعه های 

دولتی نتوانسته ایم همکاری خوبی داشته باشیم اما با بخش 

خصوصی بسیار خوب به تفاهم رسیده ایم. 

به لحاظ عددی و آماری می توانید بگویید که حداقل در 

دو، سه ســـال اخیر چه تعداد تفاهمنامه یا قرارداد امضا 

کرده اید؟ و ارزش ریالی آنها را می توانید به صورت حدودی 

بیان کنیـــد و اینکه چند درصد توانســـته تامین کننده 

بودجه و درآمد غیرشهریه دانشگاه باشد؟

ما وضعیت صنایع را در این چند ســـال و به ویژه در شـــرایط 

کرونا شاهد هستیم و هیچ گاه به آنها فشار نیاورده ایم که پای 

قرارداد بیایند و n ریال به دانشـــگاه بدهند. ما یک همکاری 

مشـــترک داشته ایم. همین که اینها به دانشجوی دکتری ما 

فضا می دهند و مواد در اختیارش می گذارند و بعد هم امکان 

استخدام او را فراهم می کنند، برای ما یک خروجی محسوب 

می شـــود. عدد سال گذشته نزدیک یک میلیارد تومان بود. 

شاید عدد درشـــتی نباشـــد اما اینکه عمدتا رساله های ما 

هدفمند شده و فقط این نیست که در کتابخانه خاک بخورند، 

خروجی مهمی است. در کل ایران اولویت های ما را انتخاب 

کردند و مثلا در شـــهر قدس سال گذشـــته با حضور آقای 

دکتر علی اکبـــری در مجموعه دامداران هفت قرارداد امضا 

شد که خودم در یکی از اینها استاد راهنما بودم و مربوط به 

تولید ماســـت پروبیوتیک بود. ما در طرحی که با آنها داریم 

انجام می دهیم می خواهیم ماســـت اســـفناج داشته باشد 

اما عوارضی برای کســـانی که سنگ کلیه دارند ایجاد نکند. 

بیشـــتر این قراردادهای ما در ارتباط با غذاودارو بوده است. 

ســـه تا از اینها هم مربوط به بازاریابی دیجیتال بود که گروه 

مدیریت درحال انجام آنهاســـت. عدد آنها بالا نیست، مثلا 

یک طرحی ۵۰ یا صد تومان برآورد و شرکت مکلف می شود 

تمام هزینه های کار را بدهد و محصولش هم از نظر مالکیت 

معنوی با ما محصول مشترک باشد. از این تعداد طرح هایی 

که ما پیگیری کردیم، فکر می کنم نزدیک ۵۰ تا 7۰ تای آنها 

هدفمند هستند و قرارداد دارند. حدود ۴۰ تفاهمنامه فقط 

بـــا صنایع داریم، اگرچه با پلیـــس موادمخدر و خدمات هم 

بحث هایی داشته ایم. با دادگستری و مجموعه دادستانی شهر 

قدس قرارداد بسته ایم که پرونده های طلاق را به ما بدهید که 

ما به آنها مشاوره بدهیم. به اذعان خودشان پرونده هایی که 

ما موفق شدیم کار به طلاق نرسد، دوبرابر سایر مراکز مشاوره 

بـــود. این برای ما یک موفقیت و افتخار اســـت، گرچه مبلغ 

کمی به ازای هر پرونده گرفتیم. تاثیرگذاری مرکز مشاوره ما، 

خروجی ماست و نشان دهنده نقش علم و فناوری در دانشگاه 

است؛ البته کار بسیار زیاد است اما اینکه ما الان شاید داریم 

از پنج درصد پتانســـیل مجموعه استفاده می کنیم. بخش 

عمده کارمان که انرژی ما را گرفته و رســـالت دانشگاه است، 

مسائل مربوط به دانشجوهاست. در چند سال گذشته شهر 

قدس صرفا ۹۹.۹۹ درصد از آموزش ارتزاق می کرد و دنبال 

طرح برون دانشـــگاهی و طرح پویش نبود. الان فضا عوض 

شده. بودجه ای که یک ماه پیش ما از آن دفاع کردیم، ۱۶.۸ 

درصد یعنی بالغ بر ۳۰ و خرده ای میلیارد تومان تحقق پیدا 

کـــرد که حدود ۱۴ میلیارد تومـــان آن مربوط به مجله، ۱7 

میلیارد تومان مربوط به سراها، سه میلیارد تومان مربوط به 

دوره هـــای کوتاه مدت و یک میلیارد هم مربوط به طرح های 

برون دانشگاهی ما بود، یک سری درآمدهای دیگر هم داشتیم 

اما امسال 7۴ میلیارد تومان است، یعنی الان با توجه به روند 

رو به رشدی که داشـــتیم، ۲۵ درصد ما باید درآمد خارج از 

شهریه داشته باشیم. 

یعنی امســـال یک چهارم بودجه دانشگاه از درآمدهای 

غیر از شهریه تامین می شود؟

بله، ما باید در ســـراها و مراکز رشدمان بیشتر سرمایه گذاری 

کنیم تا این درآمد را تحقق ببخشیم. با توجه به جمیع جهات 

و صنایع اطراف آن، بیشـــترین عددی که برای یک واحد در 

اســـتان برای درآمدهای خارج از شهریه در نظر گرفته شده، 

مربوط به شـــهر قدس است. ما الان برای سه مهارت آشپزی، 

طلا و جواهرســـازی و ورزش همگانی و حرفه ای مجوز گرفتیم 

و با یک آموزشگاه فنی-حرفه ای مشارکت می کنیم. امیدواریم 

بتوانیم بخشی از درآمدمان هم از این منبع باشد. 

موعـــد تصویـــب بودجـــه، فرصـــت برنامه ریـــزی و 

هدف گذاری های سال آینده دانشگاه است. اخبار بودجه 

را هم که بررســـی می کنیـــم می بینیم در عناوین بعضی 

طرح ها آمده که در اســـتان های مختلف قرار است آغاز 

شـــوند. واحد شهر قدس برای سال پیش رو چه عنوان یا 

طرح ویژه ای دارد؟

من با این قضیه خیلی موافق نیستم، چون وقتی من می گویم 

می خواهم فلان کار را انجام دهم، یک باری ایجاد می شود که 

شـــاید قابل انجام نباشد و اعتماد از بین می برد. گفتم که ما 

مجوز ســـه مدرسه عالی مهارت و دو سرا را گرفتیم و باید روی 

آن انرژی و وقت بگذاریم و کار کنیم. یکی از بحث های دیگر 

هم دوره های کوتاه مدت مان است. بحث دیگر ما جذب بیشتر 

دانشجو برای واحدهای شهر قدس، ملارد و صفادشت است. 

است. یکی از دلایل موفقیت واحد شهرقدس در چند سال اخیر 

این است که ما جذب مازاد نداریم. الان تعداد کارمندان ما یک 

به صد است. یکی ما و دیگری، تهران غرب تعداد کارمندان مان 

کم اســـت، ولی با وجود کار زیـــاد تکریم ارباب رجوع را انجام 

می دهنـــد. ما کارمندان خوبی داریم که از عوامل موفقیت ما 

هســـتند. از طرفی ما تعداد هیات علمی مان هم زیاد نیست 

که بخواهیم حقوق زیادی بدهیم. ما مجموعا ۴۵۰ کارمند و 

هیات علمی نســـبت به ۲7 هزار دانشجو داریم. همین عامل 

باعث شـــده که هزینه های ما بالا نباشد. عمدتا هر کارمند ما 

دو، سه کار انجام می دهد و حداکثر کارایی را دارد و معمولا هم 

در مصرف آب و برق صرفه جویی می کنند. من سعی می کنم 

حاشیه را از کنار خودم دور کنم و کارمندان هم انصافا همراهی 

می کنند. من روزی که واحد را تحویل گرفتم، با کمال تاسف 

۱7۰ و خرده ای قرارداد کار معین بودند که الان ۱۰، ۱۵ نفر 

مانده اند. وقتی فردی امنیت شـــغلی پیدا کند، علاقه مند به 

کارش می شـــود. در یک ماه گذشـــته قبل از تعطیلات من با 

تمام اعضای هیات علمی نشســـت داشتم و با آنها گپ زدم. 

اکثرا به دلیل وضعیت معیشتی ایجادشده از میزان حقوق شان 

ناراضی بودند. امیدوارم با توجه به پتانســـیل هایی که داریم، 

مشکلات مرتفع شوند. 

واحدهایی که زیرمجموعه شما هستند، قرار است تجمیع 

شوند؟

مـــا آنجا یک نفر به عنوان مدیر مالی یـــا مدیر اداری یا مدیر 

آموزش داریم، درصورتی که کلا هزار یا هزار و ۵۰۰ دانشـــجو 

دارند. تجمیع این واحدها یعنی تجمیع چارت اداری، مالی و 

آموزش، یعنی شبه دانشکده می شوند. 

یعنی پردیسی از شهر قدس می شوند؟

بله و مدیریت چابک تر و بهتر خواهد شـــد. اتفاق دیگری که 

می افتد این اســـت که رشته های ما هم تلفیق می شوند؛ مثلا 

روانشناسی شهر قدس با صفادشت. 

وضعیت ســـرای دکتـــر قریب ســـراها چگونه اســـت؟ 

هدف گذاری شما برای سال آینده به چه صورت است؟

سوال خوبی است. اکثر مجموعه ای که با ما قرارداد داشتند، 

از طرف حوزه علمی-فناوری ریاســـت جمهور بودند که اکثرا 

قراردادها تمام شـــده اســـت. آنجا تیم های مختلفی مستقر 

بودند؛ از کســـی که کارش نوشت افزار ایرانی- اسلامی است 

تا کســـی که کارش صنایع خلاق است، از شرکت سیروان که 

کارش آی تی اســـت و کارهای دیگر به صورت متنوع مستقر 

بودند که قراردادشان تمام شده و برای سال آینده ما وارد فضای 

شرکت های دانش بنیان و شتاب دهنده ها شدیم و قرار شده 

که تخصصی کار کنیم، یعنی متنوع نباشد؛ البته ممکن است 

۲۰ تا ۳۰ درصد هم متنوع باشد، مانند آی تی یا تبلیغات و... 

الان بیش از ۲۰ شـــرکت در آنجا مستقر هستند؛ البته تعداد 

شـــرکت ها خیلی بیشتر است اما آن شرکت هایی که ما با آنها 

قرارداد بستیم حدود ۲۰ شرکت هستند. اگرچه طبقه ای که 

ما به آن شـــرکت دادیم، شاید ۱۰ شرکت زیرمجموعه داشته 

باشد اما کلا با ۲۰ شرکت قرارداد داریم و حدود 7۰۰ نفر آنجا 

رفت وآمد دارند و عمدتا در مباحث آی تی، مباحث فرهنگی، 

صنایع خلاق، حوزه زنان و... هستند. 

نســـبت 70 به 30 درصدی که گفتید قرار است چگونه 

اجرایی باشد؟

برای آن 7۰ درصد، فراخوان زده ایم و قرار اســـت مجموعه ها 

یا شـــرکت های دانش بنیانی که هســـتند بیایند و مصاحبه و 

بررسی شوند و محصولات یا فرآورده ها در حوزه بایوتکنولوژی 

و بایوانفورماتیک یا زیســـت فناوری و در حـــوزه تولید دارو یا 

کیت باشند که هم ارزش افزوده بالایی دارند و هم نیاز کشور 

هســـتند و هم اینکه ســـرا تخصصی می شود. ۳۰ درصد هم 

برای شـــرکت هایی گذاشتیم که خوب هستند. مثلا شرکتی 

هســـت که نوشت افزار ایرانی-اسلامی خوبی تولید می کند و 

خوب هم جا افتاده است. شرکت دیگری هم به نام کاوه داریم 

که قراردادهای خوبی با شهرداری بسته، یعنی ۲۰۰ بیلبورد 

هوشـــمند و قرار است به صورت پایلوت ما بیلبوردهایش را در 

دانشگاه نصب کنیم. 

با توجه به اهمیت زیست فناوری در تحولات اخیر دنیا، آیا 

مدل جدید سرای نوآوری قریب در مدل فعالیت مرکز رشد 

واحد یا رشته های مرتبط هم تغییری ایجاد خواهد کرد؟ 

اینکه درباره زیست فناوری تصمیم گرفتیم به این برمی گردد که 

ما توانایی و توانمندی خوبی در برخی از واحدهای فناورمان 

در مرکـــز رشـــد داریم و از طرفی هم متقاضـــی زیادی وجود 

دارد. متقاضیانی که الان مراجعه می کنند، کســـانی هستند 

که در حوزه فناوری هســـتند و مثلا فضایی برای آر  اند دی یا 

کار مشـــارکتی یا بازاریابی  شان می خواهند. ما این فضا را در 

اختیارشان می گذاریم که این کار را انجام دهند. در دنیا هم 

این کار بسیار پول ساز اســـت و نقشی کلیدی دارد. این کار 

ســـرمایه گذاری بالایی دارد و شـــرکت هایی که در این حوزه 

کار می کننـــد، عمدتا از ارزش مالی و تجاری بالایی برخوردار 

هستند. این تصمیمی کارشناسانه بود که در این حوزه انجام 

دادیم. قرار شد بخش بیوتکنولوژی در سه حوزه باشد: یکی، 

حوزه بایوتکنولوژی داروهای دامی. چون روبه روی ما دانشکده 

دام پزشکی دانشگاه تهران اســـت و قرار است با ما همکاری 

کنند. یکی هم حوزه بایوتکنولوژی داروهای انســـانی و یکی 

هم حوزه بایوتکنولوژی کشاورزی و غذا. قرار است در این سه 

حوزه فعالیت کنیم. 

هدف گـــذاری یـــا برنامه ریزی خاصی بـــرای فعال کردن 

پتانسیل های دانشجویی استانی در این حوزه دارید؟

صددرصد داریم. بدون شـــک ما الان گـــروه بیوتکنولوژی و 

میکروبیولـــوژی خوبی داریم که در حـــوزه بایوتکنولوژی کار 

می کنند و ســـفارش محصول هم گرفته اند. بخشـــی هم از 

خودمـــان به واحدهای فناور یا هســـته هایی که در مجموعه 

خودمان رشد کرده اند، اختصاص داده ایم. 

آماری دارید که چند واحد فناور هستند؟

در مجموع ما ۶ تا داریم که اعضای هیات علمی هســـتند. دو 

نفر فارغ التحصیل دانشگاه تهران بودند و من که آمدم، توجیه 

کردند که واقعا کار ارزنده ای انجام داده اند. دو نفر هم در تولید 

آنزیم فعالیت دارند. 

به سراها به جز بحث مکان، حمایت خاصی هم اختصاص 

پیدا می کند؟

بلـــه، الان ما خودمـــان به یکی از شـــرکت هایی که در حوزه 

بایوتکنولـــوژی کار می کند، فضا دادیم. هیات علمی و ۶ نفر 

از فارغ التحصیـــلان ما هم آنجا هســـتند. اگر قرار بود اجاره 

آنجا در هر مترمربع ۴۰۰ هزار تومان با نظر کارشناس رسمی 

دادگســـتری باشـــد، به خاطر اینکه از مرکز رشـــد و نوسازی 

آمده انـــد، به آنهـــا ۲۰ تا ۴۰ درصد تخفیـــف داده ایم. اینها 

می خواهند دانش بنیان شوند و بیزینس پلن و اف اس بنویسند 

و محصول شـــان را معرفی کنند. ما همه اینها را با تیمی قوی 

که آنجا داریم، پیش می بریـــم. مثلا ما هیات علمی قوی ای 

داریم که فقط کارش قرارداد نوشـــتن با شرکت هاست، یعنی 

از نظر حقوقی آنجا مســـتقر هستند. ما از صفر تا صد اینها را 

به آنها آموزش دادیم. 

شما تجربه تحصیل در دانشگاه خارج از کشور را داشته 

و امکان مقایســـه فضای آموزش عالـــی داخل و خارج را 

دارید. موضوعی در فضای آموزش عالی کشـــور هست 

که به عنوان یک چالش اساســـی مدنظر داشته باشید و 

نیازمند تصمیم گیری عاجلی باشد؟ 

از نظر امکانـــات و تجهیزات ما چیزی کم نداریم و در بعضی 

حوزه ها حتی فوق العاده ایم. من وقتی به استاد خودم می گفتم 

در آزمایشـــگاهی که کار می کنم، فلان مدل آلمانی را دارم، 

ایشـــان باور نکرد. چون خودشـــان با مدل ژاپنی که ارزان تر 

است کار می کنند. ما الان دو چالش بزرگ داریم؛ یکی اینکه 

من می بینم باور مجموعه همکاران و نسل جوان و دانشجویان 

نســـبت به داشته هایشان کم است که البته به این مساله هم 

داخلی ها و هم دشمن دامن می زند. این اتفاق  انگیزه و امید 

دانشـــجو را کم می کند. دوم اینکه دانشجو  انگیزه ندارد. من 

بارها در جلســـات با اساتید شنیده ام که دانشجویان ارشد یا 

دکتری ســـواد ندارند، درصورتی که من مخالف این موضوع 

هســـتم. من خودم دو دانشجو داشـــتم که اگر کس دیگری 

بود اینها را بســـیار ضعیف تر ارزیابی می کرد. اینها برای یک 

فرصت مطالعاتی به ایتالیا رفتند و الان جفت اینها از بهترین 

کارشناســـان و متخصصان آنجا شـــده اند که دستگاه های 

های تک را به اینها ســـپرده اند و مشغول کار هستند. شاید در 

ایران پنج نفر هم نباشند که بتوانند با این دستگاه کار کنند، 

ولی آنجا به آنها اعتماد کرده اند. باور و  انگیزه، دو موضوع مهم 

هســـتند. دانشجوی ما  انگیزه ندارد و این طرح پویش خیلی 

می تواند کمک کند. 

تعامل شما با دانشجویان خوب است؟ 

تعامل ما خوب اســـت اما ادبیات هر دوی ما متفاوت اســـت. 

سعی می کنم خودم را به آنها نزدیک کنم، ولی آنها ما را غریبه 

می دانند. این چالش بزرگی اســـت. من نمی دانم آن  انگیزه 

چطور ایجاد شود، چون برخی از آنها راحت طلب هم هستند.  

البته اشکالی ندارد. شاید نمی خواهند زیاد سختی بکشند، 

ولی پای کار نیستند و پشت کار را ندارند. باید برای این مساله 

فکری اساسی کرد و به نظر من این ریشه در آموزش وپرورش ما 

دارد. دلایل مختلفی برای این موضوع وجود دارد. مثلا یک عده 

آدم ۲۰ ســـال پیش سرفصل هایی را در وزارت علوم نوشته اند 

که وقتی من نگاه می کنم به درد دانشجو نمی خورند. بعضی 

واقعا قدیمی شده اند و باید به روز شوند. وقتی شما وارد هوش 

مصنوعی می شوید، اینها مفهوم پیدا نمی کنند. به عنوان مثال 

در حوزه علوم پایه یا منابع طبیعی و کشاورزی سرفصل هایی 

هستند که برای دانشجو کاربردی نخواهند داشت و بنابراین 

دانشجو  انگیزه ندارد. 

 یعنی برخی آموزش های دانشگاهی، سبب سرخوردگی 

دانشجو می شوند؟ 

بله و البته ســـرخوردگی من اســـتاد هم گاهی مزید بر علت 

می شـــود. گاهی برخی اســـاتید به دانشجوها از وضعیت بد 

اقتصادی شکایت می کنند و مثلا می گویند من با اسنپ کار 

می کنـــم ولی فلان کس که چهار کلاس ســـواد ندارد، فلان 

ماشـــین را سوار می شود. شـــما برای چه درس می خوانید؟! 

مقایسه کردن  خودمان با افراد پیرامون زیاد شده و این مساله 

به ماتریسی پیچیده تبدیل شده است. عوامل متعددی شامل 

رسانه، فضای مجازی، اتفاقات بعد از کرونا، خانواده، مدرسه، 

دانشـــگاه، سرفصل و... باعث می شوند یک نوجوان یا جوان 

بی انگیزه شود. 

   رئیس واحد شهرقدس در گفت وگو با »فرهیختگان« 
   از دلایل نگاه مثبت صنایع به دانشگاه آزاد می گوید

   یک چهارم بودجه واحد 
از درآمدهای غیر شهریه ای تامین می شود

  مدیران صنعت معتقدند 
   نگرش دانشگاه آزاد      
  تغیییر  کرده  است

 یکی از اهداف مهم سرای 
جلبک و سرای کشاورزی 

ما بحث امنیت غذایی 
است که اتفاقا مجموعه شرکت هایی 

که الان هستند، مثل صندوق نهال که 
سهامدار آن وزارت جهاد کشاورزی 

است و دیگران دارند در سرای ملارد 
و صفادشت استقرار پیدا می کنند

 هیچ مجموعه دانشگاهی 
ثبات نخواهد داشت، مگر 

اینکه به سمت ماموریت گرایی 
و نسل های سوم و چهارم دانشگاه، 

یعنی به سمت حل مساله و مشکلات 
کشور و کارآفرینی  برود. به انجام این 
کار محکوم هستیم و هیچ دانشگاهی 
نمی تواند ترک این فعل را توجیه کند

 به اذعان صنایع بزرگ 
واقعا نگرش دانشگاه آزاد 

تغییر کرده و ارتباط 
 دانشگاه با صنایع شکل گرفته 

 و این تعریف از خود نیست 
 بلکه سخن بیش از 30، 40 نفر 

 از مدیران صنعت در سه، چهار 
سال اخیر است

  با دادگستری و مجموعه 
دادستانی شهر قدس 

قرارداد بسته ایم که 
پرونده های طلاق را به ما بدهید که 
ما به آنها مشاوره بدهیم. به اذعان 
خودشان پرونده هایی که ما موفق 
شدیم کار به طلاق نرسد، دوبرابر 

سایر مراکز مشاوره بود


